



وزارة التعليم العالي والبحث العلمي

جامعة الموصل

كلية الحقوق

السياسة الجنائية في الجرائم ذات الأثر المستمر

احمد طه احمد حميد الجحيشي

بحث دبلوم عالي

في القانون العام / القانون الجنائي

بإشراف

الدكتورة إسراء يونس هادي

المستخلص

الجريمة سلوك انساني محظور يخل بأمن المجتمع وسلامته، وذلك بارتكاب فعل غير مشروع إيجابياً كان أو سلبياً يصدر عن انسان مسؤول ويفرض القانون عقوبة له، لذلك وجدت الحاجة للحد من السلوك الاجرامي بسن قوانين جنائية تبين "السياسة الجنائية" التي تتبناها الدول، عن طريق "سياسة التجريم" التي هي وسيلة كل مجتمع في التعبير عن اقصى درجات الحماية للقيم والمصالح التي تهمة، "وسياسة العقوبة" والتي تعد المظهر القانوني لرد الفعل الاجتماعي ازاء مرتكب الجريمة.

فالجرائم ليست نوعاً واحداً بل متنوعة فقد قسمها الفقه إلى فئات مختلفة حسب وجهة النظر إلى الجريمة، ولبيان "الجرائم ذات الاثر المستمر" يجب النظر الى الاثر الذي يتركه الركن المادي المكون للجريمة، فالذي يستمر في مثل هذه الجرائم هو "أثر الجريمة ذاتها"، فالركن المادي قد بدأ وانتهى بحيث لا يحتاج الى تكرار او تجديد او تدخل من الجاني من جديد وانما تقع بمجرد ارتكاب الجاني للسلوك.

وتكمن الأهمية في تحديد نوع هذه الجريمة بين أصناف وفئات الجرائم ثم تحديد الاحكام والقواعد الموضوعية التي تحكم هذا النوع من الجرائم وكذلك تحديد القانون واجب التطبيق عليها بعد تحديد نوعها كجرائم وقتية او مستمرة مما بين أنواع الجرائم من حيث تطبيق قانون العقوبات العراقي وكذلك قانون أصول المحاكمات الجزائية العراقي واثار ذلك عليها وكذلك تحديد المقصود بالجرائم ذات الاثر المستمر وبيان موقع هذه الجرائم من بين أنواع الجرائم المحددة قانوناً وتحديد هذه الاحكام والقواعد الواجبة التطبيق عليها بعد تحديد نوعها بين أنواع الجرائم.

ان التطور التاريخي للسياسات القانونية أدى الى استقرار السياسات القانونية المتعلقة بالتجريم والعقاب فضلاً عن استقرار القدر الكبير من المبادئ القانونية والقواعد التي أصبحت راسخة فقهاً وتشريعاً وقضاءً وتنفيذاً.

ومن هذه المبادئ مبدأ الشرعية الجزائية ومبدأ عدم رجعية القانون ومبدأ عدم جواز محاكمة الشخص عن ذات الجرم مرتين ومبدأ شخصية العقوبة ومبادئ أخرى متعلقة بإقرار المسؤولية الجزائية للشخص المعنوي وأخرى تتعلق بأنواع الجرائم وتصنيفاتها وتقسيماتها الا انه وبالرغم من الاستقرار الحاصل في المبادئ القانونية الجنائية دستوراً وتشريعاً الا انه لم يتم وضع

تصنيف للجرائم ذات الأثر المستمر ولم يتم وضع احكاماً خاصة بها كباقي الجرائم وتعريفات خاصة ايضاً الا ان الفقه حسم ذلك كما سنبينه لاحقاً، وكذلك حيث سناقش في المبحث الأول مفهوم السياسة الجنائية في الجرائم ذات الأثر المستمر والثاني تطبيقات في الجرائم ذات الأثر المستمر، حيث ميز فيها بين الجرائم ذات الأثر المستمر والجرائم الوقتية والجرائم المستمرة وأثر ذلك عليها في تطبيق قانون العقوبات العراقي المرقم ١١١ لسنة ١٩٦٩ المعدل وكذلك قانون أصول المحكمات العراقي المرقم ٢٣ لسنة ١٩٧١ المعدل.

Abstract

A crime is a prohibited human behavior that harms the security and safety of society, by committing an unlawful act, positive or negative, issued by a responsible person, and the law imposes a penalty on it. Therefore, there was a need to reduce criminal behavior by enacting criminal laws clarifying the "criminal policy" adopted by states, by criminalizing "politics", which is the means by which every society expresses the highest degree of protection for the values and interests that concern them, "and the policy of punishment ", Which is the legal manifestation of the social reaction of the perpetrator. "

Crime is not a single type but rather a variety. Jurisprudence has divided it into different categories according to the point of view of the crime. To show "crimes with a continuous impact", the criminal act or behavior constituting the crime must be viewed in terms of the time it takes for the perpetrator to commit the "material pillar of the crime", which continues. In such crimes, it is the effect of the crime itself. The material pillar has started and ended so that it does not need to be repeated, renewed, or intervened by the offender again, but rather occurs as soon as the perpetrator commits the behavior, but who continues.

To clarify the "criminal policy of crimes with a continuous impact" we discussed the topic by dividing the research into two topics, in the first topic we explained "What is the criminal policy of crimes with a continuous impact", where we clarified the definition of both "criminal policy and crimes with a continuous impact" so that we can explain What is meant by these crimes and clarifying their location among the types of

crimes defined under the laws, and accordingly, we discussed through this topic the definition of "criminal policy" and its sections and we clarified in the second requirement of it the definition of "crimes with a continuous impact" in terms of the definition of crime in general and the definition of "crimes with a continuous impact" Especially

And we have clarified, through this demand, the location of these crimes, whether they are "temporary crimes or continuing crimes", or they take another direction so that they are independent of other crimes, and we have also indicated the importance of distinguishing between "crimes with a continuing effect and temporary and continuing crimes."

The second topic was devoted to explaining some of the legal applications of "crimes with a continuous impact", in which we clarified the "criminal policy of the Iraqi legislator" in terms of criminalization and punishment for these crimes, and we clarified through them a statement of the crimes to which the description of "crimes with a continuous effect" applies, whether the crimes Relating to "pasting ads in prohibited places such as crimes against public modesty, or the crime of non-commitment in pasting ads in places designated for the propaganda campaign, or crimes related to construction without a license, or the crime of escaping the prisoner." We have also clarified in this topic the punishment for each of these crimes. We ended with a conclusion by which we reached a set of conclusions and recommendations.

**Ministry of Higher Education
and Scientific Research
University of Al Mosul
Law School**



Criminal policy for crimes with a continuing effect

Ahmed Taha Ahmed Hamid Al-Juhaishi

**Higher Diploma Research
In common law / criminal law**

**Oversees it
Dr. Israa Younis Hadi**